
وزیر جهادکشاورزی در دیدار سفیر قرقیزستان:

ایران برای تامین دارو و واکسن دام 
مورد نیاز قرقیزستان آمادگی دارد

وزیر جهادکشاورزی برگزاری چهاردهمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های 
ایران و قرقیزســتان را فرصت مناســبی برای گســترش روابط دو کشور خواند و بر 
آمادگی ایران برای تامین واکســن دامی قرقیزستان تاکید کرد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشــاورزی در دیدار سفیر قرقیزستان گفت: 
هماهنگی دو کشــور در مجامع بین الملــلی و حمایت های دوجانبه از منافع دو ملت 
نشــان دهنده سطح همکاری دو کشور است.وی افزود: همکاری تهران و بیشکک در 
سازمان اکو و سازمان همکاری های اسلامی، دیدگاه مشترک و اهداف نزدیک بین المللی 
دو کشور را نشان می دهد.نوری قزلجه در پاسخ به درخواست سفیر قرقیزستان مبنی 
بر نیاز کشــورش به دارو و واکسن دامی گفت: مؤسسه واکســن و سرم سازی رازی 
آمادگی دارد؛ بخش بزرگی از نیاز قرقیزستان به داروی دامی را تأمین کند.وزیر جهاد 
کشــاورزی تعمیق روابط اقتصادی و تجاری متناســب با ظرفیت های فراوان موجود 
دو کشــور را ضروری دانست و تصریح کرد: چهاردهمین اجلاس کمیسیون مشترک 
همکاری دو کشور فرصت مناسبی برای فعال سازی ظرفیت های دو کشور خواهد بود

وی توانمندی کشاورزی ایران را زمینه مناسبی برای همکاری دو کشور دانست و تاکید 
کرد: ایران آمادگی دارد در حوزه ماشین آلات و مکانیزاسیون، به نژادی دام و اســتقرار 
سیســتم های نوین آبیاری و صدور خدمات فنی و مهندسی با قرقیزستان همکاری 
کند.صادرات محصولات قرقیزستان از کریدور ایران سفیر قرقیزستان در این دیدار از 
لزوم ارتقای ســطح روابط تجاری دو کشور متناسب با پتانسیل موجود گفت و تاکید 
کرد: در اجلاس کمیسیون مشــترک همکاری های دو کشور از دیدگاه کارشناسی در 
این زمینه استفاده خواهیم کرد.سی دیکف آمادگی کشورش برای صدور محصولات 
ارگانیک قرقیزستان به ایران اعلام کرد و گفت: قرقیزستان در نظر دارد با ایجاد مرکز 
لجســتیک در بندر شــهید رجایی محصولات خود را از راه کریدور ایران به بازارهای 
بین المللی صادر کند.سفیر قرقیزستان از علاقمندی کشورش به تجربه ایران در حوزه 
دامپزشــکی گفت و افزود: قرقیزســتان به دنبال واردات دارو و واکسن دامی از ایران 
است و این موضوع برای ما اهمیت دارد.گفتنی است، در این دیدار طرفین بر اجرای 
مفاد اجلاس گذشته و ایجاد تمهیدات کارشناسی برای برگزاری چهاردهمین اجلاس 

کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور در تهران تاکید کردند.

غول چیــنی »ترینا ســولار« در بحبوحه افزایش حســاسیت آمریکا به اســتفاده 
شرکت های چینی از مشوق های مالیاتی انرژی پاک، برای فروش کارخانه تولید پنل 
خورشیدی خود به توافق رسید.به گزارش ایسنا، شرکت »فریر باتری«، ۳۴۰ میلیون 
دلار برای کارخانه مونتاژ پنل خورشیدی پنج گیگاواتی جدید »ترینا سولار« در ویلمر 
تگزاس و ســایر دارایی های تولیدی این شرکت پرداخت خواهد کرد. »ترینا سولار« 
پس از تکمیل معامله، یک سهم حداقلی در »فریر باتری« خواهد داشت.قانونگذاران 
آمریکا، نسبت به سود بردن شرکت های مرتبط با چین از اعتبارات مالیاتی تحت قانون 
کاهش تورم، به ویژه مشــوق های پیشرفته که از تولید پنلهای خورشیدی، سلولها و 
سایر فناوریهای انرژی تجدیدپذیر حمایت مالی می کند، شدیدا ابراز نگرانی کرده اند. 

حتی قبل از پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری، اقدام دو حزبی در 
واشنگتن برای محدود کردن این اعتبار شکل گرفته بود.معامله خرید »فریر باتری« 
شامل تاسیسات تولید ماژول »ترینا سولار«  به مساحت ۱.۳۵ میلیون فوت مربع در 
ویلمر تگزاس اســت که تولید آن از اول نوامبر آغاز شــد.بر اساس گزارش بلومبرگ، 
دانیل بارسلو، مدیرعامل »فریر باتری« در مصاحبه ای گفت: مطمئن است این کارخانه 
از مزایــای اعتبار مالیاتی تولید تحت قانون کاهش تورم، برخوردار خواهد شــد. این 
شــرکت که در نروژ تاسیس شــده، به تازگی، دفتر مرکزی خود را به آمریکا منتقل 
کرده اســت. بارسلو گفت: تصور می کنیم  توســعه زنجیره تامین انرژی خورشیدی، 

برای امنیت آمریکا خوب است.

نرخ تورم ترکیه صعودی خواهد 
شد؟

بانک مرکزی ترکیه پیش بینی تورم پایان ســال خود را برای سال های ۲۰۲۴، ۲۰۲۵ 
و ۲۰۲۶ افزایش داد.به گزارش ایســنا، فاتح کاراهان - رئیس کل بانک مرکزی ترکیه 
- در نشســتی با هدف انتشــار چهارمین و آخرین گزارش تورم بانک در سال ۲۰۲۴ 
گفت: پیش بینی می شــود که تورم سالانه مصرف کننده در سال جاری به ۴۴ درصد 
برسد که از پیش بینی قبلی ۳۸ درصد بیشتر است.پیش بینی تورم پایان سال ۲۰۲۵ 
به ۲۱ درصد افزایش یافت که هفت درصد بیشــتر از گزارش قبلی اســت.کاراهان با 
بیان اینکه پیش بینی می کنیم تورم در ســال ۲۰۲۶ به ۱۲ درصد کاهش یابد، گفت: 
هدف گذاری شده است که تورم در میان مدت به پنج درصد برسد.شایان ذکر است که 
پیش بینی قبلی برای ســال ۲۰۲۶  میزان ۹ درصد بود.بیزنس گزارش کرد، بر اساس 
آخرین داده های ترک استات، نرخ تورم مصرف کننده سالانه ترکیه که برای پنجمین 

ماه متوالی سقوط کرد، در ماه اکتبر به کمترین میزان در ۱۵ ماه گذشته یعنی ۴۸.۵۸ 
درصد کاهش یافت.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادعای مطرح شده مبنی بر مداخله ایران در تلاش برای سوء قصد به مقام های سابق یا کنونی آمریکا را کاملًا بی اساس و مردود دانست
به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقائی سخنگوی وزارت امور خارجه ادعای مطرح شده مبنی بر مداخله ایران در تلاش برای سوء قصد به مقام های سابق یا کنونی 
آمریکا را کاملًا بی اساس و مردود دانست.سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره به طرح اتهام های مشابه در ادوار گذشته که موکدا از سوی جمهوری اسلامی ایران رد 
شده و نادرستی آنها نیز اثبات گردیده است، تکرار این ادعا در برهه زمانی کنونی را توطئه ای مشمئزکننده از جانب محافل صهیونیستی و ضد ایرانی برای پیچیده تر 
کردن مســائل فیمابین آمریکا و ایران توصیف کرد.بقائی در عین حال تاکید کرد همان گونه که قبلًا نیز گفته شــده است، جمهوری اسلامی ایران برای احقاق حقوق 

ملت ایران از همه ابزارهای مشروع و حقوقی در سطح داخلی و بین المللی استفاده خواهد کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

در پاسخ به ادعای واشنگتن؛

ایران مداخله در سوءقصد به مقام های آمریکا را »بی اساس« خواند
info@sobh-eqtesad.ir

کاپ ۲۹، اجلاس زیست 
محیطی یا تله ای اقتصادی؟

کنفرانس های تغییرات آب وهوایی )COP( مانند COP29 باکو، رویدادهای 
چندبعدی هستند که نه تنها مســائل زیست محیطی، بلکه منافع اقتصادی 
و سیاسی کشــورهای مختلــف را نیز تحت تأثیر قــرار می دهند.به گزارش 
 COP29 مانند )COP( خبرنگار مهــر کنفرانس های تغییرات آب وهــوایی
باکو، رویدادهای چندبعدی هســتند که نه تنها مســائل زیســت محیطی، 
بلکه منافع اقتصادی و سیاسی کشــورهای مختلــف را نیز تحت تأثیر قرار 
می دهند.باید به این مســئله توجه کرد که اجلاس های مرتبط به حفاظت 
از محیط زیســت ماننــد اجلاس هفته آینده باکو، صرفاً بــه دنبال کاهش 
آسیب های زیست محیطی نیست. این کنفرانس، مانند کنفرانس های قبلی، 
تلاش می کند تا توافقاتی را برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و مقابله 
با تغییرات آب وهوایی حاصل کند. بااین حال، این توافقات به طور مســتقیم 
بر منافع کشــورهای تولیدکننده نفت و گاز ماننــد ایران تأثیرگذار خواهد 
بود.برخی کارشناســان باور دارند که سیاست های اعمال شده برای کاهش 
تولید و نفت و گاز لزوماً به ضرر اقتصاد کشــورهای منطقه غرب آسیا نبوده 
و می تواند پیامدهای مثبت به همراه داشته باشد.به عنوان مثال، مسئله گذار 
انرژی فرصت های جدیدی را برای کشــورهای تولیدکننده نفت و گاز ایجاد 
می کند. این کشورها می توانند در زمینه های تولید انرژی های تجدید پذیر، 
فناوری های کربن زدایی و اقتصاد هیدروژن ســرمایه گذاری کنند. البته در 
این زمینه نیاز به سرمایه گذاری کشورهای توسعه یافته وجود دارد و تهدید 
اصلی برای کشــورهای مستقل مانند ایران در همین بخش آشکار می شود.

باید به این مســئله اشاره کرد که تحریم ها توان ایران را برای شرکت فعال 
و مؤثر در مذاکرات بین المللی کاهش می دهد. این امر باعث می شــود ایران 
در برابر تصمیماتی که به ضرر منافع ملی آن است، قدرت چانه زنی کمتری 
داشته باشــد. از طرف دیگر، ایران برای تطابق با استانداردهای بین المللی 
و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، نیازمند سرمایه گذاری های کلان است. 
تحریم ها دســترسی ایران به فناوری ها و منابع مــالی موردنیاز را محدود 
کرده و هزینه های این تطابق را به شــدت افزایش می دهد.ایران نباید در تله 
اقتصادی شعارهای محیط زیستی گرفتار شوداز همین رو، حسین احمدزاده 
شــهرودی، کارشــناس حوزه اقتصاد مقاومتی در گفتگو با خبرنگار مهر با 
اشــاره به اینکه اجلاس کاپ ۲۹ باکو، در ظاهر موضوع تغییرات اقلیمی را 
بررسی می کند؛ گفــت: اما در واقع عرصه ی رقابت های اقتصادی و سیاسی 
در سطح بین المللی اســت. در این میان، حضور فعال و هوشمندانه ایران، 
برای تأمین منافع ملی و خنثی ســازی توطئه های احتمالی، ضروری است.

وی در پاســخ به این سوال که چه کسی می تواند بهترین نماینده ایران در 
این اجلاس باشد؟ گفت: باتوجه به ماهیت اقتصادی - سیاسی کاپ ۲۹، به 
نظر می رسد که رئیس سازمان انرژی اتمی، گزینه ای مناسب برای رهبری 
هیئت ایرانی است.این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: این اجلاس، نه تنها 
درباره محیط زیست، بلکه در مورد فناوری های جدید انرژی، سرمایه گذاری 
در بخش انرژی های تجدید پذیر و مبادلات اقتصادی در حوزه انرژی است. 
رئیس سازمان انرژی اتمی، باتجربه و دانش فنی خود، می تواند در مذاکرات 
مربــوط به این حوزه ها نقش مؤثری ایفا کرده و فرصت های ســودمندی را 
برای کشــور فراهم کند.شهرودی افزود: درعین حال، باتوجه به حضور رژیم 
صهیونیســتی و نفوذ آمریکا در این اجلاس، امکان سوءاستفاده از مباحث 
محیط زیستی برای اعمال فشار سیاسی بر ایران وجود دارد. رئیس سازمان 
انرژی اتمی، به دلیل آشــنایی با موضوعات هسته ای و مذاکرات بین المللی، 
می تواند به طور مؤثر در برابر این فشــارها مقاومــت کرده و از منافع ملی 
دفاع کند.وی در پایان خاطرنشان کرد: حضور شخص رئیس جمهور در این 
اجلاس، باتوجه به زمینه های مختلف سوءاســتفاده و توطئه چینی موجود، 
به مصلحت نیســت. در عوض، اعزام یک هیئت متخصص به رهبری رئیس 
ســازمان انرژی اتــمی، می تواند ضمن حضور فعال و مؤثــر ایران در کاپ 
۲۹، منافــع ملی را نیز تأمیــن کند. این انتخاب نشــان دهنده ی رویکرد 
هوشــمندانه و عملگرایانه ایــران در قبال ایــن اجلاس بین المللی خواهد 
بود.تأثیر تحریم ها و فشــارهای سیاسی بــر تصمیمات کاپ و اقتصاد ایران 
همان طور که گفته شــد، متأســفانه تحریم های ظالمانه قدرت های غربی، 
اقتصاد ایران را تحت فشــار قــرار داده و اولویت های دولت ها را به ســمت 
مسائل کوتاه مدت مانند تأمین کالاهای اساسی معطوف می کند. در چنین 
شرایطی، مقابله با تغییرات اقلیمی ممکن است به عنوان یک اولویت فرعی 
تلقی شود.تصمیمات کاپ مبنی برگزار از سوخت های فسیلی به انرژی های 
پاک، می تواند بر اقتصاد نفتی ایران تأثیرگذار باشد. کاهش تقاضا برای نفت 
و گاز می تواند درآمدهای ارزی ایران را کاهش داده و بر بودجه دولت تأثیر 
بگذارد.همچنین، برای تطابق با استانداردهای جدید، ایران نیازمند توسعه 
فناوری های نوین در حوزه انرژی های پاک اســت. تحریم ها دسترسی ایران 
به این فناوری ها را محدود کرده و توســعه ایــن بخش را با چالش مواجه 
می کند. از طرف دیگر، ســرمایه گذاری خــارجی در بخش انرژی های پاک 
می توانــد به ایران کمک کنــد تا به اهداف خود در زمینه کاهش انتشــار 
گازهای گلخانه ای دســت یابد. تحریم ها مانع اصلی جذب ســرمایه گذاری 

خارجی در ایران هستند.

کاهش ۱.۱ میلیونی حباب سکه
یک کارشــناس بازار طلا گفت: حباب سکه طرح جدید در این هفته با یک 
میلیــون و ۱۰۰ هــزار تومان کاهش به هفت میلیــون و ۴۰۰ هزار تومان 
رسید.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد کشــتی آرای کارشــناس بازار طلا 
اظهار کرد: با توجه به تحولات سیاسی جهان، در این هفته برخلاف انتظار 
اکثر کارشناســان که افزایش قیمت طلا و سکه را پیش بینی کرده بودند، 
این امر محقق نشــد و با اعلام نتیجه ریاســت جمهــوری آمریکا قیمت ها 
کاهشی شــد. در واقع پــس از انتخاب »دونالد ترامپ« بــه عنوان رئیس 
جمهــوری آمریکا، قیمت جهانی انــس طلا با ۷۳ دلار کاهش به ۲ هزار و 
۶۶۳ دلار رسید که تأثیر مســتقیمی بر کاهش قیمت طلا و سکه در داخل 
کشــور داشــت تا جایی که در آخرین روز هفته )پنجشــنبه( شاهد سیر 
نزولی نرخ طلا و ســکه شــدیم.وی تصریح کرد: بدین ترتیب قیمت سکه 
طــرح قدیم با یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومــان کاهش هفتگی به رقم ۴۹ 
میلیــون و ۶۰۰ هزار تومان، قیمت ســکه طرح جدید با ۲ میلیون و ۸۰۰ 
هزارتومان کاهش هفتگی به ۵۱ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان، نیم ســکه با 
یــک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان افت هفتــگی به ۲۷ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تومان، ربع ســکه با ۲ میلیون تومان کاهش هفتگی به ۱۶ میلیون و ۶۵۰ 
هزار تومان و سکه های یک گرمی بانک مرکزی با ۶۰۰ هزار تومان کاهش 

به هشت میلیون و ۳۰۰ هزار تومان رسید.

گزیده خبر در دیدار دست اندرکاران همایش بین المللی حضرت جعفربن ابی طالب )ع( انجام شد

تأکید رهبر انقلاب بر ساخت فیلم از مفاخر تاریخی

آخرین وضعیت برق رسانی به 
کارخانه آهک هیدراته شهرستان 

پلدختر

طلای جهانی از دلار عقب ماند

ایسنا/لرســتان مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان آخرین وضعیت برق رسانی به کارخانه 
آهک هیدراته شهرستان پلدختر را تشریح کرد.مهران امیری در گفت وگو با خبرنگار ایسنا 
گفت: تامین برق کارخانه آهک هیدراته پلدختر در مسیری به طول ۴۲ کیلومتر و با شبکه 
دومداره ۲۰ کیلوولت فشارقوی توسط شرکت توزیع برق استان لرستان درحال اجرا است.

وی بیان کرد: برق رســانی به این پروژه که از مصوبات ســفر  رئیس جمهور شهید آیت الله 
رئیسی به استان.......

سفر وزیر امور اقتصادی و دارایی به سیستان و 
بلوچستان

ازسرگیری شماره گذاری خودروهای یورو 
۴ ایران خودرو دیزل

راندمان نیروگاه های ایران بالاتر از فرانسه، 
چین و آلمان
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گزیده خبر

با بازگشت ترامپ

چه بر سر رونق انرژی پاک 
می آید؟

بازگشت دونالد ترامپ به کاخ سفید، سیاست انرژی کشور را بر حداکثر کردن تولید 
نفت و گاز و فاصله گرفتن از مبارزه با تغییرات آب و هوایی متمرکز خواهد کرد، اما 
بعید است که پیروزی جمهوری خواهان در انتخابات ریاست جمهوری روز سه شنبه، 
رونق انرژی های تجدیدپذیر آمریکا را به  شــکل چشمگیری آهسته کند.به گزارش 
ایسنا، تحلیلگران در توضیح می گویند: لغو قانون دوره بایدن که یک دهه یارانه های 
جــذاب را برای پروژه های جدید انرژی خورشیــدی، بادی و دیگر انرژی های پاک 
فراهم می کند، به لطف حمایــت ایالت های جمهوریخواه، تقریبا غیرممکن خواهد 
بود و در عین حال، سایر اهرم های موجود برای رئیس جمهور بعدی فقط می توانند 
تاثیر اندکی داشــته باشند.ادِ هیرس، پژوهشگر انرژی در دانشگاه هیوستون گفت: 
تصور نمی کنم رئیس جمهور ترامپ بتواند روند گذار انرژی را آهسته کند. این روند 
به خوبی در جریان اســت.طبق اعلام وزارت انرژی، منابع انرژی تجدیدپذیر مانند 
خورشیدی و بادی بــه لطف اعتبارات مالیاتی فــدرال، الزامات انرژی تجدیدپذیر 
ایالتی و پیشــرفت های فناوری که هزینه های آنها را کاهش داده است، سریع ترین 
بخش های در حال رشــد در شبکه برق هســتند.جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، 
در ســال ۲۰۲۲ قانون کاهش تورم را امضا کرد که در راســتای تلاش گســترده  
برای کربن زدایی بخش برق تا ســال ۲۰۳۵ برای مبارزه با تغییرات آب و هوایی، 
میلیاردهــا دلار یارانه خورشیــدی و بادی را به مدت یک دهــه تضمین می کند.

ترامپ قبل از انتخابات، قانون کاهش تورم را بسیار گران خواند و قول داد که تمام 
بودجه های مصرف  نشده توسط این قانون را لغو کند؛ تهدیدی که در صورت تحقق، 
می توانــد رونق انرژی پاک در آمریکا را متوقف کند.اما انجام این کار مســتلزم آن 
است که قانونگذاران، از جمله آنهایی که ایالت هایشان از سرمایه گذاری های مرتبط 
با قانون کاهش تــورم مانند کارخانه های تولید پنل های خورشیدی، مزارع بادی و 
ســایر پروژه ها بهره برده اند، به لغو آن رای دهند. کارل فلمینگ، یکی از شــرکای 
شرکت حقوقی »مک درموت ویل اند امری«، که به دولت در زمینه سیاست انرژی 
تجدیدپذیر مشــاوره می دهد، گفت: شغل ها و مزایای اقتصادی در ایالت های قرمز 
)جمهوریخواه( بسیار ســنگین بوده است، به سختی می توان دید دولتی وارد شود 
که بگوید ما این را دوســت نداریم.رویترز پیش تر گزارش کرده بود که بسیاری از 
متحــدان ترامپ نیز از طریق ســرمایه گذاری در فناوری های انرژی پاک، از قانون 
کاهش تورم ســود می برند.فلمینگ گفت: با این حــال، ترامپ می تواند با ممانعت 
از آژانس هــای فدرال که کمک های مــالی و وام های  مربوط به قانون کاهش تورم 
را عرضــه می کنند، یا با کاهش اجاره دهی فــدرال برای مواردی مانند مزارع بادی 
فراســاحلی، روند توسعه آنها را آهســته کند.رویترز پیش از این گزارش کرده بود 
دولت بایدن شــتاب به خرج داده اســت تا اطمینان حاصل کند عمده کمک های 
مــالی موجود تحت قانون کاهش تورم را قبــل از ورود رئیس جمهور جدید خرج 
می کند.به گفته تحلیلگران، یکی از راه هایی که ترامپ می تواند روند گذار را آهسته 
کند، اقدام اجرایی از طریق تغییر اجاره زمین های دولتی اســت. دولت بایدن برای 
گســترش مزایده لیزینگ برای بادی فراســاحلی در آب های فدرال و مزارع انرژی 
خورشیدی و بادی در خشــکی تلاش کرده اســت.تونی دوتزیــک، معاون مدیر و 
تحلیلگر ارشــد سیاست در اندیشکده غیر انتفاعی پایداری »فرونتیر گروپ« گفت: 
تصور می کنم اولویت بیشــتری برای استخراج ســوخت های فسیلی در زمین ها و 
آب های فدرال داده می شــود. این می تواند تاثیر بزرگی بر صنعت بادی فراساحلی 
داشــته باشــد که هدف آن مکان یابی پروژه ها در آب های فدرال اســت.  بیشتر 
پروژه های خورشیدی و بادی در خشــکی، مانند اکثــر حفاری های نفت و گاز، در 
املاک خصوصی واقع شده اند.ترامپ گفته است قصد دارد »در روز اول حضورش« 
به صنعت بادی فراساحلی پایان دهد و استدلال می کند که این صنعت بسیار گران 
اســت و تهدیدی بــرای نهنگ ها و پرندگان دریایی اســت. موضع فعلی ترامپ در 
مقایســه با حمایت از توسعه بادهای فراساحلی در دوره اول ریاست جمهوری، یک 
تغییر سیاست چشمگیر به شــمار می رود.طبق گزارش شرکت برنشتاین ریسرچ، 
ترامــپ احتمالا یک مهلت قانونی برای فروش لیزینگ باد فراســاحلی جدید وضع 
خواهد کرد.در این بین، کارشناســان می گویند تولید ســوخت فسیلی در آمریکا 
احتمالا در دوران ترامپ، تقریبا به همین شــکل خواهد بود. به مدد رونق حفاری 
در میادیــنی مانند حوضه پرمین در تگزاس و نیومکزیکــو در دوره بایدن، آمریکا 
در حال حاضر، به بزرگترین تولیدکننده نفت و گاز در جهان تبدیل شــده اســت.

طبــق اعلام کمپین انتخاباتی ترامپ، ترامپ با کاهش تشــریفات اداری در دوران 
ریاســت جمهوری خود در کاخ ســفید، راه را برای این رونق هموار کرد و می تواند 
تولید سوخت فسیلی آمریکا را در دوره دوم با عقب انداختن طرح های آب و هوایی 
بایدن، تقویت کند. برای مثال، ترامپ می تواند برای حفاری در پناهگاه ملی حیات 
وحش قطب شــمال آلاسکا تلاش کند.بر اساس گزارش رویترز، بایدن مانع صدور 
لیزینگ حفاری در این منطقه شــد اما حتی اگر ترامپ این منطقه بکر و ارزشمند 
را به روی تولیدکنندگان ســوخت فسیلی باز کند، مشــخص نیســت که آیا این 
شــرکت ها مایل خواهند بود در این منطقه شمالی ناهموار استخراج کنند یا خیر

صالحی مطرح کرد؛

سیدحسن نصرالله قدرت سخت و 
قدرت نرم را می شناخت

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: 
سید حســن نصــرالله هم بــه قدرت 
سخت توجه داشــت هم قدرت نرم را 
می شناخت و در هر سخنرانی و مکتوبی 
می توانست افق را تغییر دهد. به گزارش 
خبرنگار مهر، سید عباس صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در همایش 
بین المللی »مکتب نصرالله« که در سالن 
اجلاس ســران در حال برگزاری است، 
با گرامیداشــت یاد شهدای مقاومت به 
بررسی ابعاد شخصیتی شهید سید نصرالله پرداخت و گفت: سید حسن نصرالله ترکیب جامعی 
بود از ویژگی هایی که در فرد یا افراد به ندرت جمع می شــود. وی افزود: شــهید نصرالله یک 
شخصیت تحلیل گر و اندیشه ورز بود، اما در عین ممتازی در این حوزه یک شخصیت عملگرای 
میدانی بود که این ترکیب نادری اســت. او وقتی تحلیل می کرد در قله بود و وقتی هم عمل 
می کرد در قله بود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه گفت: نکته دیگر این است که شهید 
نصرالله یک سیاســتمدار جدی و کامل هم در عرصه مــلی، منطقه ای و جهانی بود و هم یک 
فرمانده نظامی برتر بود. کم هستند افرادی که این گونه باشند و سید حسن هر ۲ بود. صالحی 
گفت: شــهید نصرالله هم یک شــخصیت ملی لبنانی بود و هم یک شخصیت اسلامی فراملی. 
همچنین در افق جغرافیا و هم در افق منطقه و جهان تعریف می شــد. او هم اهل تســامح و 
احسان و رحمت و محبت و هم اهل صلابت و نفوذناپذیری در مقابل دشمن بود. شهید نصرالله 
شــخصیتی آرمان گرا در عین واقع گرایی بود و واقعیات میدان را در توجه داشــت. او هم مدیر 
راهبردی و هم مدیر میدانی بود. سید حسن نصرالله هم به قدرت سخت توجه داشت هم قدرت 

نرم را می شناخت و در هر سخنرانی و مکتوبی می توانست افق را تغییر دهد.

متن بیانات رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دســت اندرکاران برگزاری همایش بین المللی جناب 
»جعفــر بن ابیطالب«، که در تاریخ ۲۹ مرداد ۱۴۰۳ برگزار شــده بــود، صبح امروز در محل 
برگزاری این همایش در قم منتشر شد.به گزارش ایسنا، متن بیانات حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دســت اندرکاران برگزاری همایش بین المللی جناب »جعفر بن 
ابیطالب«، که در تاریخ ۲۹ مرداد ۱۴۰۳ برگزار شــده بود به شرح زیر است:»بسم الله الرّحمن 
الرّحیم)۱(و الحمد لله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا و نبیّنا ابی القاســم المصطفی 
ا از همه ی  محمّــد و علی آله الاطیبین الاطهرین المنتجبین سیّما بقیّــة الله فی الارضین.جد�
آقایان خیلی متشکّریم، بخصوص مؤسّسین این کار که احیا می کنید تاریخ را؛ یعنی شخصیّت بزرگی مثل جناب 
جعفربن ابی طالب یا مثلًا جناب حمزه وقتی حالاتشان گفته می شود، فقط مسئله ی بیان حال 
یک شــخص نیســت؛ در واقع، تاریخ بیان می شــود و باید هم به این جهت توجّه داشت که 
درســهای تاریخیِ این شرح حال چیســت. کار بسیار خوبی است، کار لازمی است، کار مهمّی 
است، کار مفیدی است و ان شاءالله موفّق باشید و ادامه بدهید.من یک کلمه در مورد آن فهرست 
ده نفره ای که بیان کردید عرض بکنم. جای زیدبن حارثه اینجا خالی است. زیدبن حارثه در همین 
قــضی�ه ی جنگ موته هم فرمانده جعفر بوده؛ یعنی پیغمبر اکرم زیدبن حارثه را گذاشــتند به 
عنوان فرمانده تا اگر او شهید شد، جعفر ]فرمانده شود[. و بعد هم در شرح حال این بزرگواران 
دارد کــه وقــتی پیغمبر اکرم در عالم ملکوت دید که جنازه هــا را دارند تشییع می کنند، دید 
جنازه ی جعفر جلوتر از جنازه ی زیدبن حارثه است؛ از جبرئیل پرسید که من این را رئیس قرار 
دادم، چــرا این کار را کردید، او ]هم[ یک جوابی داد؛ پس پیدا اســت که پیغمبر برای جناب 
مِنها  زَیدٌ  ا قضیٰ  اهمّی�ت قائل بوده. و بعد هم مسئله ی قرآن و ]نزول آیه ی[ »فلمَ� زیدبن حارثه 
وَطَرًا زَو�جناکَها«)۲( است. شخصیّت برجسته ای است، شخصیّت بزرگی است. به نظر من، ایشان 
را هم جزو این فهرست بگذارید و در وقت خودش از ایشان یاد کنید، شرح حالش را بنویسید.

در مورد جناب جعفر، خب کارهایی که بیان کردید بسیار مهم است؛ یعنی بیش از آن مقداری 
است که ما به طور عادّی حدس می زدیم یا حدس می زنیم که کار انجام بگیرد. این موسوعه ی 
ده جلدی یا بقیّه ی کارهایی که انجام گرفته کارهای بزرگی است، کارهای مهمّی است و بنده 
صمیمانه تشــکّر می کنم از همه ی آقایانی که در تولید این کارهای بزرگ و مهم نقش آفرینی 
کردند.یکی از نواقص کار ما تولید کتاب است. حالا شما می فرمایید که کتاب میرود در کتابخانه، 
]امّا[ بنده عرض می کنم کتاب ماندگارترین اثر هنری است؛ یعنی بقیّه ی چیزها گذرا است، ]امّا[ 
کتاب می ماند و صد سال، دویست سال از کتاب می شود استفاده کرد. اگر کتاب را خوب تدوین 
کنیم، خیلی مهم است. کتاب است که فرهنگ را منتقل می کند از یک نسل به نسل دیگر و به 
نظر من، روی کتاب خیلی باید تکیه کرد؛ منتها کتابِ خوب باید نوشــت، کتابِ باکیفیّت باید 
نوشــت تا بماند و مورد اســتفاده قرار بگیرد و کهنه و منسوخ نشــود. و فیلم هم لازم است؛ 
بخصوص در این ماجرای جناب جعفر ــ ماجرای جناب حمزه هم همین جور بود ــ خود این 
حرکتِ اینها به طرف حبشه و مانند اینها، به تعبیر فرنگی مآب ها یک جنبه ی دراماتیکِ قشنگی 
هم دارد.چند نکته اینجا وجود دارد که من عرض می کنم. یک نکته این است که جناب جعفر، 
سال هفتم ]هجرت[ برگشته به مدینه؛ چرا؟ این هفت سال، ایشان چرا در حبشه معطّل مانده؟ 
ه ای ها اسلام آوردند، تعدادی از این مهاجرین به  در حالی که قبلًا یک وقت شایع شــد که مک�
حبشه برگشــتند؛ منتها به مکّه که نزدیک شدند، فهمیدند دروغ است، دوباره آمدند حبشه؛ 

یعنی رفت وآمد برایشان کار مشکلی نبود؛ و کمااینکه وقتی بنا شد بیایند مدینه بعد از هجرت، 
نجاشی برای اینها کشتی گرفت و عرضِ دریای سرخ از حبشه به ]سمت[ مدینه را طی کردند 
ــ حالا مدینه که ساحل نیست؛ ]آمدند[ تا دم ساحل و از آنجا هم آمدند مدینه ــ یعنی کار 
آسانی بود آمدن از حبشه به مدینه. ایشان چرا هفت سال معطّل شده؟ دلیلش چیست؟ با توجّه 
به شخصیّت جناب جعفر، باید یک دلیل قابل قبول و منطقی برایش پیدا کرد. البتّه مطالعات 
من در این مســئله ی جناب جعفر خیلی وسیع هم نیســت، به قدر آقایان نیست؛ لکن همان 
مقداری که نگاه کردم، دلیلی برای این معنا من نیافتم. به نظرم می رســد فقط برای »تبلیغ« 
بوده؛ یعنی این بزرگوار حبشه را دروازه ی آفریقا برای اسلام قرار دادند که همین جور هم هست؛ 
اوّلیــن جــایی در آفریقــا کــه اسلام را قبــول کــرده حبشــه اســت. ایشــان مانــد 
ـ قاعدتاً می دانسته، یقیناً می دانسته  برای اینکه اسلام را آنجا پایدار کند، در حالی که می دانست ـ
ــ که پیغمبر آمده مدینه، مردم اســتقبال کرده اند، پیغمبر حکومت تشــکیل داده و مشغول 
جنگهایی شــده؛ جنگ بدر، جنگ احُد، جنگهای متعدّد. هفت ســال از این ماجراهای مهمّ 
سیاسی و اجتماعی عظیم و نامه نگاری های پیغمبر و حرکت گروه های مختلف به اطراف گذشته 
لاع محض بودند؛ حالا ولو تفصیلًا نه، لکن اجمالًا اطّلاع  و قاعدتاً نمیشود بگوییم از اینها بی اط�
داشتند؛ در عین حال، ایشان نیامده و مانده برای تبلیغ. این اهمّی�ت تبلیغ را نشان می دهد؛ این 
به نظر من یک نکته ی مهمّی است. حالا اگر آقایانی که در این قضیّه فعّالند، بیشتر هم تحقیق 
بکنند ببینند ایشــان چه اشتغالی و چه کار لازمی در آنجا داشته که مانده این مدّت را، البتّه 
جنــاب  اکــرم  پیغمبــر  کــه  اســت  ایــن  دوّم  نکتــه ی  بــود.  خواهــد  بهتــر 
جعفر را خیلی دوست داشته. معروف است که »اسَُرُ بفَِتحِ خَیبَرَ امَ بقُِدومِ جَعفَر«؛)۳( چون سال 
هفتم که آمد، همان اوقاتی بود که خیبر را فتح کرده بودند؛ پیغمبر فرمود من نمی دانم به این 
خوشحال باشم یا به آن خوشحال باشم! یعنی ارزشِ برگشتنِ یک مسافر به قدر فتح خیبر است 
ــ که فتح خیبر یک چیز عجیبی است؛ اصلًا در تاریخ فتوحات پیغمبر، جزو آن نقاط برجسته 
ـ پیغمبر می گوید نمی دانم به فتح  اســت، مثلًا شبیه فتح مکّه است؛ یک چیزی از این قبیل ـ
خیبر خوشــحال تر باشم یا به آمدن جعفر خوشحال باشم؛ پس پیغمبر خیلی ایشان را دوست 
داشــته. خب جنابعالی)۴( هم خواندید آن روایت را که پیغمبر می فرمایند »اشَبَهتَ خَلقی وَ 
خُلقی«؛)۵( در زمان حیات پیغمبر، شبیه ترین مردم به پیغمبر، جناب جعفر بوده که شیعه و 
سن�ی از قول پیغمبر نقل کرده اند که پیغمبر فرمود »تو شبیه منی، هم در خلق، هم در خُلق«. 
خب پیغمبر ایشــان را خیلی دوســت داشــته؛ با وجود این دوستی، پای ایشــان به مدینه 
رسیده نرسیده، او را می فرســتند جنگ، آن هم تقریباً با خبر از شهادت! این خیلی مهم است. 
این اغماض، این گذشت از طرف پیغمبر اکرم برای یک شخصیّت محبوب و نزدیک به خودش، 
وارد  هفتــم  ســال  ایشــان  یعــنی  اســت؛  مهــمّی  نکتــه ی  مــن  نظــر  بــه 
مدینه شده، سال هشتم به شهادت رسیده. تقریباً حدود یک سال یا شاید یکی دو ماه کمتر یا 
بیشتر، جناب جعفر در مدینه بعد از هجرت حضور داشتند. این هم یک نکته است که به نظر 
من نکته ی قابل توجّه و مهمّی است. یک نکته ی دیگر این است که وقتی خبر شهادت از غیب 
به پیغمبر اکرم رسید ــ یعنی قبل از آنکه خبرهای زمینی برسد، خبرهای آسمانی به پیغمبر 
ـ پیغمبر آمدند خانه ی اسماء بنت عُمیس؛ همین عبدالله)۶( و یکی  رسید که اینها شهید شدند ـ
دو تا بچّه های دیگر ]ایشان[ آن وقت کوچک بودند. پیغمبر وارد خانه شدند و دست کشیدند 

روی سر این بچّه ها. اسماء زن باهوشی بود، گفت یا رسول الله! حادثه ای برای جعفر پیش آمده 
ه ها رفتار می کنید؟ پیغمبر فرمودند بله؛ استَشهَدَ الله؛)۷( خدای متعال او  که شما این جور با بچ�
را شهید کرد، جعفر شهید شده. اسماء شروع کرد گریه کردن. پیغمبر فرمودند که گریه نکن؛ 
حالا یا ]گفتند[ گریه نکن یا چیز دیگر؛ ]به هر حال[ او را تســلیّ دادند، فرمودند که خداوند 
متعال به جعفر دو بال عنایت کرد و در بهشت با ملائکه پرواز می کند؛ مقامش این است. این را 
که گفتند، اسماء گفت یا رسول الله! این را به مردم بگو، این را در جمع بگو. پیغمبر گفت باشد. 
آمدنــد صدا کردند مردم را که بیایید پیغمبر می خواهند صحبت کنند. ]مردم[ آمدند؛ پیغمبر 
فرمود جعفر شهید شده و این جوری است. این درس است؛ ما درباره ی شهدایمان نباید کم کاری 
کنیم؛ این نشان می دهد که ما بایستی فضایل شهدا را بیان کنیم؛ این خودش یک نکته ای است 
در زنــدگی جناب جعفر؛ باید راجع به اینها بگوییم. البتّه در داســتان حضرت جعفر، انســان 
همین طور تکّه تکّه چیزهای جالبی می فهمد. وقتی که اینها رفتند حبشه و بعد عمروبن عاص و 
آن دیگری)۸( آمدند که سعایتِ)۹( اینها  را بکنند، نجاشی اینها را خواست؛ گفت بگویید بیایند 
ببینم چه می گویند؛ حرفشان چیست؛ نجاشی که اینها را خواست، دستپاچه شدند که حالا اگر 
رفتیم پیش نجاشی چه بگوییم. با همدیگر تبادل نظر کردند، به این نتیجه رسیدند: گفتند ما 
همــان چیزی را می گوییم که خدا به پیغمبر گفته و خــب، پیغمبر هم به ما گفته؛ همان را 
می گوییــم؛ چیزی از خودمان نمی گوییم، پنهان نمی کنیــم؛ همان را که خدای متعال گفته 
می گوییم. آمدند و آن گفتگوی معروفِ فوق العاده بینشان اتفّاق افتاد و آن بیانات عجیب جناب 
جعفر با اینها. بعد که نجاشی تحت تأثیر اینها قرار گرفت و گریه کرد، آن قُرَشی ها آمدند گفتند 
که ما یک کاری میکنیم که اینها بیچاره بشــوند؛ آمدند پیش نجاشی و گفتند اینها درباره ی 
عیسیٰ نظر خوبی ندارند. نجاشی حسّــاس شد که ]نظر[ اینها چیست؛ گفت بگویید بیایند. به 
اینها گفتند بیایید نجاشی می خواهد راجع به عیسیٰ از شما سؤال کند؛ باز اینها دستپاچه شدند 
که ما چه کار کنیم، چه بگوییم! بعد از بحث به این نتیجه رسیدند که همان چیزی را که خدای 
ـ  متعــال دربــاره ی عیسیٰ گفته، ما هــم می گوییم؛ و آمدنــد و آن آیات ســوره ی مریم را ـ
ـ خواند، که باز نجاشی اشک ریخت و گریه کرد. این هم یک نکته ای است  »کهیعص«)۱۰( را ـ
دیگر؛ یعنی اینکه در برابر دشمن یا در برابر بیگانه انسان چه کار کند؛ که درست ترینش همین 
است که همان کاری را که خدا گفته بکند. ما در حوادث گوناگون در دنیا با دوستان مواجهیم، 
با دشــمنان مواجهیم، با بی طرف ها مواجهیم، با بی خبرها مواجهیم، از ما سؤال می کنند، از ما 
می پرسند؛  مخفی کنیم، پنهان کنیم، یک چیزی را نگوییم؛ نه، همان را که خدای متعال بیان 
کرده، بیان کنیم. البتّه این با تقیّه منافاتی ندارد؛ تقیّه جایش یک جای دیگر است و خب ]نظر[ 
قرآن هم در مورد تقی�ه مشخص است: الا� ان  تتَ�قوا مِنهُم تقُاة.)۱۱( پس بنابراین به نظر من این 
هم یک نکته ای است که ما از سیره ی جناب جعفر به دست می آوریم. حالا عرض کردم که از 
این قبیل نکات به ذهن انســان میرســد؛ یک چیز دیگر هم که به نظرم رسید و این عرضِ 
آخر ما باشــد و به قول آقایان دعایتان کنیم، ]این اســت که[ پیغمبر اکرم نامه نوشــت به 
نجــاشی. خب یک نامه که پیغمبر بعد از آمدن به مدینه نوشــته بودند که همه آن را نقل 
کرده اند؛ بعضی دیگر نقل کرده اند که همان وقتی هم که مهاجرین می رفتند، رســول اکرم 
یک نامه ای به نجاشی نوشتند و با اینها و به دست اینها فرستادند؛ که حالا لابد آقا در این 
زمینه تحقیق کرده اند و بیشتر میدانند. این نامه را من نگاه کردم؛ حضرت در این نامه اسم 
مبارک جناب مسیح را می آورند. در این نامه پیغمبر اکرم نمی گویند مسیح پیغمبر است و 
چیز دیگر نیست؛  عجیب است! در این نامه می گویند ما معتقدیم که مسیح روح الله و ناشی 
از نفخ روح الهی است، همچنان که آدم چنین بود؛ و اسم مادر مبارکش را می آورند. یعنی 
اینجا در وهله ی اوّل آن چیزی که ممکن اســت طرف مقابل را حسّــاس کند، نمی گویند؛ 
]البتّه[ پنهان نمی کنند، انکار هم نمی کنند، بعد خواهند گفت امّا در وهله ی اوّل آن چیزی 
را که در قرآن هم هست و تأکید شده که او ناشی از روح خدا و نفخه ی الهی در جناب مریم 
)سلام  الله  علیها( اســت، بیان می کنند. بالاخره این هم یک درس اســت برای ما. در مورد 
ساخت فیلم هم، دوستان دفتر ما اینجا حضور دارند، بگویند به مسئولین صداوسیما؛ هم در 
مورد جناب حمزه،  هم در مورد جناب جعفر. اینها دنبال موضوع می گردند؛ به قول خودشان 
دنبال ســوژه می گردنــد، کدام موضوع بهتر از اینها ؟ اینها مفاخــر تاریخی اند، واقعیّت هم 
دارند، وجود هم دارند، مثل جومونگ خیالی هم نیســتند امّا مثل جومونگ جنگ کردند، 
مبارزه کردند ــ مبارزه ی سیاسی کردند، مبارزه ی نظامی کردند ــ حضور داشتند، بعد هم 
شــهید شدند؛ در عالم هنر و تولید فیلم و سریال و مانند این چیزها، می شود کاملًا اینها را 
دا از آقایان  واقعــاً پرداخت کرد؛ و امیدواریم ان شــاءالله این کار هم انجام بگیــرد. من مجد�
ـ که واقعاً یکی از برکات الهی بر حوزه ی عملیّه  عزیزمان، هم مدیر محترم جامعةالمصطفیٰ ـ
همین جامعة المصطفیٰ اســت؛ من یکی دو نکته هم در مــورد جامعة المصطفیٰ گفته بودم 
ـ و همچنین  آقایان با شما صحبت بکنند، حالا نمی دانم ]صحبت[ کرده اند یا بعداً می کنند ـ
جنــاب آقای رفیعی که در این قضیّه کار کردند و همچنین بقیّه ی دوســتان و آقایانی که 
تشــریف دارند، تشکّر صمیمانه می کنم. خدا ان شاءالله همه تان را موفّق بدارد، کمکتان کند 

تا بتوانید این کار را درست انجام بدهید.

بوشــهر- وزیر کشــور توســعه بندری و ریلی استان 
بوشــهر را ضروری دانســت و گفت: زیرســاخت های 
ریلی و بندری اســتان بوشهر توسعه می یابد.به گزارش 
خبرنگار مهر، اســکندر مؤمنی صبح شنبه در بدو ورود 
بــه فرودگاه بوشــهر در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: 
استاندار بوشــهر دارای ظرفیت های بسیار خوبی است 
که باید زمینه توســعه این اســتان با اســتفاده از این 
ظرفیت ها فراهم شــود.وی اضافه کرد: اتصال اســتان 
بوشــهر به شــبکه ریلی سراســری یکی از مهمترین 
مطالبــات مردم اســتان اســت که بــرای تکمیل این 
پروژه مهم و زیرســاختی عزمی جدی خواهیم داشت.

وزیر کشور از توســعه زیرساخت های بندری در استان 
بوشــهر خبر داد و خاطرنشــان کرد: دریــا و بندر از 
ظرفیت های مهم اســتان بوشــهر که زیرســاخت های 
این حوزه توســعه می یابد.وی در مور تغییر استانداران 
نیز بیان کرد: تاکنون ۲۰ اســتاندار تعیین شــده چند 
اســتاندار نیز ابقاء و یا در سایر مناطق فعالیت خواهند 
کرد و تا هفته آینده پرونده انتخابات اســتانداران بسته 
خواهد شــد.مؤمنی با اشــاره به آغاز تغییر فرمانداران 
بیان کرد: دولت به اســتان بوشــهر نگاهی توســعه ای 
دارد و در ایــن زمینــه تلاش ویژه ای صــورت خواهد 
گرفت.وزیر کشور در ســفر به استان بوشهر در مراسم 
تکریم و معارفه استاندار بوشهر حضور می یابد.ارسلان 
زارع به عنوان اســتاندار جدید بوشهر جایگزین احمد 

می شود. محمدی زاده 

زاهدان_ استاندار سیستان وبلوچستان، از سفر قریب الوقوع رییس جمهور به استان خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، منصور بیجار، عصر 
امروز چهارشنبه در نشست هماهنگی سفر که با حضور اعضا در محل استانداری برگزار شد، گفت: از سوی دولت وفاق ملی، عزمی 
جدی برای تسریع در توسعه استان سیستان وبلوچستان وجود دارد و سفر رئیس جمهوری نیز با تحقق همین هدف، به زودی انجام 
خواهد شد.وی در ادامه خاطر نشان کرد: یکی از اهداف مهم ما در دولت وفاق ملی، احیای ظرفیت های سیستان و بلوچستان برای 
توسعه و ترقی کشور است و این سفر می تواند گام مهمی برای تسریع آن باشد.وی با تاکید بر آنکه سیستان و بلوچستان سرزمین 
فرصت ها، وحدت و همدلی هست، اظهار کرد: شعار مهم وزیر اخلاق مدار کشور با عنوان »امنیت، وحدت و توسعه برای سیستان و 
بلوچستان« را می توان با به تکیه بر مشارکت آحاد مردم شریف این استان عینیت بخشید.استاندار سیستان و بلوچستان با تاکید بر 
آنکه این خطه از کشور، استانی ویژه و منحصر بفرد هست، تاکید کرد: ستاد هماهنگی سفر برنامه هایی مطلوب، برای بهره مندی هر 

چه بیشتر از فرصت پیش رو را تدوین کرده است.

وزیر علوم در واکنش به ماجرای هنجارشکنی دانشجویی در واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد ضمن اشاره 
به رفتار غیرعرفی و غیراخلاقی وی، گفت: من تا همین جا اطلاع دارم که وی تحت درمان است.به گزارش 
خبرنگار مهر، حسین سیمایی صراف در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت درباره ماجرای »دختر علوم و 
تحقیقات«، گفت: من تا همین جا اطلاع دارم که وی تحت درمان است.وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
ادامه داد: وی هنجارشکنی کرد و رفتارش عرفی هم نبود؛ در واقع غیر از اینکه واقعاً رفتارش اخلاقی نبود، 
شرعی هم نبود. همچنین کسانی هم که این فیلم را بازنشر کردند، آن ها هم اشاعه فحشاء کردند؛ ما نباید 
خودمان به این اتفاقاتی که از نظر اخلاقی و دینی موجه نیست، دامن بزنیم.سیمایی صراف در پاسخ به 
سوالی مبنی بر اینکه آیا این دختر از دانشگاه اخراج شده یا آنکه می تواند ادامه تحصیل دهد، گفت: خیر، 

وی اخراج نشده است.

در حاشیه جلسه هیئت دولت؛

سیمایی صراف: دختر هنجارشکن دانشگاه علوم و 
تحقیقات تحت درمان است

استاندار سیستان و بلوچستان خبر داد؛

سفر قریب الوقوع پزشکیان به سیستان وبلوچستان

در دیدار دست اندرکاران همایش بین المللی حضرت جعفربن ابی طالب )ع( انجام شد

تأکید رهبر انقلاب بر ساخت فیلم از مفاخر تاریخی

وزیر کشور:

زیرساخت های ریلی و بندری استان بوشهر توسعه می یابد
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گزیده خبرگزیده خبر راندمان نیروگاه های ایران بالاتر از فرانسه، چین و آلمان

راندمــان نیروگاه های حرارتی ایران بالاتــر از میانگین جهانی ۳۹ 
درصد است. به طوری که ایران با راندمان ۳۹.۵ درصد در این حوزه 
از کانــادا، چین، هند، آفریقای جنوبی، اندونزی، اســترالیا، امارات 
متحده عربی، عربســتان صعودی، فرانســه و روسیه بالاتر اســت.

به گزارش ایســنا، راندمان نیروگاه های حرارتی یکی از شاخص های 
کلیــدی در ارزیــابی کارایی سیســتم های تولید بــرق و کاهش 
هزینه هاست. این شاخص مستقیماً بر میزان مصرف سوخت، انتشار 
گازهای گلخانه ای و بهره وری اقتصادی تأثیرگذار است. طبق آخرین 
بررسی های صــورت گرفته ایتالیا با راندمــان ۵۰ درصد بالاترین 
راندمــان نیروگاه های حرارتی را در بین کشــورهای مورد بررسی 
دارد. پــس از آن، بریتانیا با راندمان ۴۸ درصــد در رتبه دوم قرار 
دارد.ایران با راندمان ۳۹.۵ درصد در این نمودار به طور میانگین در 
رتبه ای بالاتر از بسیاری از کشــورها مانند کانادا، آلمان و چین قرار 

دارد. این راندمان نسبتا خوب است اما هنوز جای بهبود وجود دارد. 
روسیه با راندمان ۲۴.۶ درصد پایین ترین راندمان را در این فهرست 
دارد. همچنین کشورهای عربستان سعودی، فرانسه و امارات متحده 
عربی نیز راندمان هــایی پایین تر از ۳۵ درصــد دارند.به طور کلی، 
کشورهای اروپایی و برخی کشورهای آسیایی، راندمان بالاتری دارند 
که نشان دهنده استفاده از فناوری های بهینه تر در سیستم تولید برق 
حرارتی آن هاســت. برای ایران، ارتقای راندمان می تواند به کاهش 

مصرف سوخت و کاهش آلودگی های زیست محیطی کمک کند.
وضعیت کنــونی و اهمیت نیروگاه های سیــکل ترکیبی در ایران، 
نیروگاه های حرارتی که عمدتاً از نوع گازی و سیکل ترکیبی هستند، 
سهم بزرگی از تأمین برق کشور را بر عهده دارند و همواره تلاش بر 
این است که راندمان این نیروگاه ها بهبود یابد. نیروگاه های سیکل 
ترکیبی به دلیــل بهره گیری از دو سیکل حرارتی، راندمان بالاتری 

نســبت به نیروگاه های گازی دارنــد و قادر به تأمین برق با مصرف 
کمتر سوخت هستند هم اکنون، نیروگاه های سیکل ترکیبی در ایران 
با راندمانی بین ۴۷ تا ۵۱ درصد فعالیت می کنند. با توجه به افزایش 
مصرف برق در فصول گرم و سرد، به خصوص در تابستان که نیاز به 
خنک سازی و مصرف برق افزایش می یابد، این نیروگاه ها از اهمیت 
ویژه ای برخوردارند. توســعه این نــوع نیروگاه ها و افزایش راندمان 
آن ها می تواند به تأمین برق پایدار و کاهش فشار بر منابع سوختی 
کمک کند. راندمان پایین تر نیروگاه های گازی و بخاری نیروگاه های 
گازی که در ایران اغلب به عنوان پشتیبان در فصل های پیک مصرف 
استفاده می شوند، به طور متوســط راندمانی در محدوده ۳۰ تا ۳۵ 
درصد دارند. نیروگاه های بخاری نیز به دلیل استفاده از سوخت های 
فسیلی مانند مازوت و زغال ســنگ و راندمان پایین تری که حدود 
۳۵ تا ۳۸ درصد اســت، عمدتاً به عنوان نیروگاه های بار پایه فعالیت 

می کنند. اگرچه استفاده از مازوت به خاطر آلایندگی زیست محیطی 
دارای محدودیت هایی است، اما همچنان در برخی شرایط ناگزیر 
از استفاده از آن هســتیم.اقدامات کلیدی برای افزایش راندمان 
با هدف افزایش راندمان و کاهــش هزینه ها، یکی از راهبردهای 
کلیدی، افــزودن بخش بخار بــه نیروگاه های سیــکل ترکیبی 
اســت. اضافه شدن این بخش، امکان اســتفاده از انرژی حرارتی 
باقی مانده در سیکل گازی را فراهــم می کند و می تواند راندمان 
کلی نیروگاه ها را به حدود ۵۵ تا ۶۰ درصد برساند. علاوه بر این، 
نگهداری و تعمیرات پیشــگیرانه و جایگزینی تجهیزات فرسوده 
از اقدامــات حیاتی برای حفظ و بهبود راندمان نیروگاه هاســت. 
برای افزایش بهره وری نیروگاه های گازی، بکارگیری فناوری های 
پیشــرفته در زمینه ارتقای توربین ها و سیستم های خنک کاری 
نیز ضروری است. این راهکارها ضمن افزایش راندمان، به کاهش 
هزینه های عملیاتی و کاهش انتشــار آلاینده ها کمک می کنند. 
طرح های در دســت اجرا برای نوســازی نیروگاه هــا طرح های 
متعددی از ســوی شــرکت برق حرارتی در حال اجراست که از 
جملــه آن ها می تــوان به تبدیل نیروگاه هــای قدیمی به سیکل 
ترکیبی اشــاره کرد. برای مثال، نیروگاه های بعثت و ری از جمله 
نیروگاه هایی هستند که به زودی به سیستم سیکل ترکیبی تبدیل 
خواهند شد. این اقدام به ویژه به کاهش مصرف سوخت و کاهش 
انتشــار گازهای گلخانــه ای کمک می کنــد و علاوه بر بهره وری 
بالاتر، از لحاظ زیســت محیطی نیز مفید اســت. انتظار می رود با 
بهره برداری از این طرح ها در ســال های آتی، وضعیت تامین برق 
و راندمان تولید بهبود یابد. علاوه بر تبدیل نیروگاه ها، پروژه های 
نوسازی و به سازی تجهیزات در نیروگاه های حرارتی نیز با جدیت 
دنبال می شود. این پروژه ها شامل به روزرسانی تجهیزات اساسی، 
بهینه ســازی فرآیندها، و ارتقای سیستم های کنترلی است. این 
اقدامــات به افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها کمک کرده و در 
جهت تأمین پایدار انرژی و کاهش تأثیرات منفی زیست محیطی 
نقــش مهمی ایفا می کنند.با اجرای ایــن طرح ها و بهره گیری از 
فناوری های نوین، انتظار می رود که راندمان نیروگاه های حرارتی 
ایران به طور مســتمر افزایش یابد و کشور به سمت تولید انرژی 
پایدار و کم هزینه حرکت کند. این اقدامات، علاوه بر کاهش فشار 
بر منابع ســوختی، بــه کاهش آلودگی و بهبــود کیفیت هوا نیز 
کمک خواهد کرد و نقش مهمی در دســتیابی به اهداف توسعه 

پایدار ایفا می کند.

افزایش مصرف انرژی با برج سازی
درحــالی ایران با بحــران ناترازی 
انرژی روبه رو اســت که پژوهش ها 
نشــان می دهد بلندمرتبه سازی و 
الگوی ساخت وساز در کلان شهرها 
به یکی از عوامل کلیدی در مصرف 
بالای انرژی تبدیل شــده اســت.

به گــزارش خبرنگار مهر در حالی 
ایــران با بحــران ناتــرازی انرژی 
روبه رو اســت که پژوهش ها نشان 
می دهد بلندمرتبه ســازی و الگوی 
ساخت وساز در کلان شهرها به یکی 
از عوامل کلیدی در مصرف بالای انرژی تبدیل شده است. اگرچه لایحه بودجه ۱۴۰۴ به 
این مسئله توجهی نکرده است، کارشناسان هشدار می دهند که بی توجهی به این وضعیت 
کشــور را به واردکننده انرژی تبدیل خواهد کرد و صنایع نیز از این مســئله خســارت 
می بینند.در هشتم آبان سال جاری، زمانی که مسعود پزشکیان برای دفاع از لایحه بودجه 
۱۴۰۴ در مجلس شــورای اسلامی حاضر شد، با اذعان به ناترازی انرژی، حل این مشکل 
را نیازمند مداخلات علمی و کارشناسی دانست. مسئله ناترازی انرژی، بحران جدیدی به 
شــمار نمی آید؛ اما در حال حاضر از نگاه کارشناسان به مرحله ای خطرناک رسیده است. 
محمدصادق مهرجو، کارشــناس حوزه انرژی، هشدار داد که با ادامه روند ناترازی، ایران 
به واردکننده انرژی تبدیل خواهد شــد. مهدی طغیانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز از این ناترازی به عنوان یکی از نقاط ضعف مهم لایحه بودجه یادکرده اســت.

الگوی ساخت وساز در کلان شهرها و بلندمرتبه سازی از عوامل اصلی افزایش مصرف انرژی 
در کشــور محسوب می شوند. طبق تحقیقات علمی، ســاخت آسمان خراش ها از مرحله 
احداث تا پایان عمر خود، انرژی و منابع تجدید ناپذیر بیشــتری نسبت به ساختمان های 
کوتاه تــر مصرف می کنند. برای مثال، پژوهشی با عنوان »رابطه مصرف انرژی و نســبت 
بازشو در ساختمان های بلندمرتبه اداری« نشان می دهد که الگوی بلندمرتبه سازی و بهینه 
نساختن شهرها به شکل چشــمگیری مصرف انرژی را افزایش می دهد. مسلم رحمانی، 
سرپرســت مرکز راهبردی شبکه گاز کشور، اعلام کرد که در دوازده آبان امسال، مصرف 
گاز در بخش خانگی ۸۵ درصد نسبت به سال گذشته افزایش یافته است که معادل سه 
فاز پارس جنوبی است. زمستان گذشته، بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده ۱۱۹ 
میلیــارد مترمکعب از گاز تولیدی را مصرف کردند، درحالی که ســهم صنایع عمده فقط 
۵۱ میلیارد مترمکعب بود. این آمار نشــان می دهد که ریشــه ناترازی انرژی در ناترازی 
شهرها و توسعه بلندمرتبه سازی است که خســارت آن به بخش صنعت می رسد.الگوی 
ساخت وســاز، عامل اصلی ناترازی انرژی مسئله ناترازی انرژی در کشور از دو منظر قابل 
بررسی است. نخست، ســازمان نظام مهندسی باید با نظارت دقیق تر بر ساخت وسازهای 
مسکونی و تجاری، اجرای مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان را تضمین کند. این مبحث بر 
ضوابط طراحی عایق کاری حرارتی، سیستم های تهویه مطبوع و روشنایی ساختمان تمرکز 
دارد و اجــرای آن می تواند تا ۵۰ درصد مصرف انرژی را کاهش دهد. بااین حال، بسیاری 
از پیمانکاران برای کاهش هزینه های ســاخت، از اجرای این مقررات صرف نظر می کنند. 
دومین دلیل مهم ناترازی انرژی به الگوی ساخت شهرها بازمی گردد. ساخت وساز عمودی 
در شــهرهای بزرگ باعث افزایش مصرف انرژی در ساختمان های بلندمرتبه شده است. 
پژوهشی تحت عنوان »بررسی نقش ارتفاع در میزان مصرف انرژی )گاز( در ســاختمان 
با رویکرد توسعه پایدار« نشان داده است که با افزایش ارتفاع ساختمان ها، میزان مصرف 
گاز نیز به شــدت افزایش می یابد. همچنین تحقیق دیگری با نام »تأثیر فرم و ارتفاع در 
مصرف انرژی بناهای بلندمرتبه« تأیید کرده اســت که افزایش طبقات، میزان کل انرژی 
مصرفی را بالا می برد و بازدهی انرژی را کاهش می دهد. همچنین علی بیت اللهی، رئیس 
بخش زلزله شــناسی مهندسی و خطرپذیری، تراکم در ساخت وساز و بلندمرتبه سازی را 
خطری جدی برای پایتخت و کلان شــهرها می داند. مصرف خانگی سهم انرژی صنایع را 
گرفت بخش خانگی و تجاری، سهم چشمگیری از مصرف انرژی را به خود اختصاص داده 
و فشار زیادی بر شبکه انرژی وارد کرده است. سعید توکلی، مدیرعامل شرکت ملی گاز، 
دراین خصوص گفت: »۸۵ درصد گاز تولیدی کشور در فصل سرما توسط مصرف کنندگان 
خانگی و تجاری مصرف می شود؛ به طوری که مصرف گاز در این بخش ها از ۲۳۰ میلیون 
مترمکعب در تابستان به ۷۱۰ میلیون مترمکعب در زمستان می رسد. این افزایش مصرف، 
نه تنها تعادل شــبکه را به هم می زند، بلکه بخشی از ناترازی انرژی کشــور را نیز تشدید 

می کند.«

طلای جهانی از دلار عقب ماند

قیمــت طلا در روز جمعه )۹ نوامبر( و پیش از تعطیلی بازار کاهش یافت و شــدیدترین 
کاهش هفتگی خود را در بیش از ۵ ماه گذشته با توجه به فشار دلار قوی به ثبت رساند، 
در حالی که بازارها پیامدهای پیروزی دونالد ترامپ و تأثیر بالقوه آن بر انتظارات نرخ بهره 
ایالات متحده را پشت سر گذاشتند.به گزارش ایسنا، بهای طلا ۰.۸ درصد کاهش یافت و 
به ۲۶۸۴ دلار و سه سنت در هر اونس رسید و ۱.۸ درصد کاهش هفتگی داشت. طلای 
آمریکا با ۰.۴ درصد کاهش به ۲۶۹۴ دلار و ۸۰ ســنت رسید.شــاخص دلار ۰.۶ درصد 
افزایش یافت و رشد هفتگی را نشان داد. فدرال رزرو روز پنجشنبه نرخ بهره را ۲۵ واحد 
کاهش داد، اما رویکرد محتاطانه ای را برای کاهش بیشــتر نشان داد.با توجه به سیاست 
تعرفه های رئیس جمهور سابق، پیروزی ترامپ به این پرسش دامن زد که آیا فدرال رزرو 
ممکن اســت به کاهش نرخ بهره با ســرعت کمتری ادامه دهد. با این حال، جروم پاول، 
رئیــس فدرال رزرو گفت که نتایج انتخابات هیچ تأثیر کوتاه مدت بر سیاســت های پولی 
نخواهد داشت.چشم انداز کاهش نرخ بهره، که با کاهش نیم واحد در ماه سپتامبر آغاز شد، 
پشتوانه افزایش رکورد طلا در سال جاری بوده است. اگر چه شمش به عنوان پوششی در 
برابر تورم شناخته می شود، نرخ بهره بالاتر جذابیت طلای بدون بازده را کاهش می دهد.

تقاضای طلا در هند از نظر فیزیکی کاهش یافت، در حالی که ژاپن و سنگاپور شاهد خرید 
بودند.رویترز گزارش کرد که در بازار ســایر فلزات ارزشمند، نقره با ۲.۴ درصد کاهش به 
۳۱.۲۲ دلار در هر اونس رسید، پلاتین با ۲.۹ درصد کاهش به ۹۶۸ دلار  و چهار ســنت 
رسید، پالادیوم ۳.۵ درصد کاهش یافت و به ۹۸۸ دلار و ۸۰ ســنت رسید و هر ســه فلز 

افت هفتگی داشتند.
استاندار:

با تکمیل سدها می توانیم شاهد شکوفایی 
اقتصاد لرستان باشیم

ایسنا/لرســتان استاندار لرستان گفت: اگر سدها تکمیل شده و تخصیص گرفته شود می توانیم شاهد 
شکوفایی اقتصاد استان باشیم.سید سعید شاهرخی، امروز )۱۸ آبان ماه( در حاشیه بازدید از سد در 
حال احداث معشــوره اظهار کرد: پاشنه آشیل توسعه اســتان فراهم کردن زیرساخت ها، اعم از آب، 
راه، راه آهن، فرودگاه، تبدیل اراضی دیم به آبی و همچنین اســتفاده از فناوری های نوینی که در امر 
توســعه در بخش های مختلف نقش دارد، است.وی ادامه داد: مهم ترین موضوع تامین آب مطمئن و 
پایدار، برای کشــاورزی، شرب و صنعت است؛ این مهم اتفاق نمی افتد مگر اینکه ما بتوانیم آب ها را 
به درســتی مهار و آنچه حق استان اســت را از وزارت نیرو تخصیص بگیریم.استاندار لرستان افزود: 
در حــال حاضر بیش از ۲۵۰۰ کیلومتر روان آب در کل اســتان وجود دارد که هیچ اســتفاده ای از 
آن نمی شــود. اگر این سدها تکمیل و تخصیص گرفته شود می توانیم شاهد شکوفایی اقتصاد استان 
باشیم.نماینده عالی دولت در اســتان تصریح کرد: بر این اســاس توجه من و نمایندگان مجلس این 
اســت که بتوانیم کارهای اساسی و زیربنایی را انجام دهیم و امروز با حضور نمایندگان کوهدشت و 
رومشــکان و خرم آباد و چگنی از نزدیک روند اجرایی احداث سد معشوره بازدید و در جریان آخرین 
فعالیت هــا قرار گرفتیم که بتوانیم با ترسیم شــرایط منابع مالی قابل توجهی را دریافت کنیم.وی با 
بیان اینکه احداث ســد معشــوره بالغ بر بیست سال اســت که در حال احداث است، عنوان کرد: ما 
مصمم هستیم، ظرف سه چهار سال آینده  این سد آبگیری شده و پس از آن در نیروگاهی که وجود 
دارد برق تولید خواهد شد، همچنین بیش از ۱۷ میلیون مترمکعب آب شرب پایدار برای شهرستان 
کوهدشــت فراهم خواهد داشت.شاهرخی اضافه کرد: حجم مخزن سد معشوره ۵۲۵ میلیون مکعب 
اســت اما نیاز ما ۱۸۵ میلیون متر مکعب خواهد بود که مابقی ذخیره شده و در صورت نیاز می توان 
از آن بهره و از بروز سیلاب ها نیز جلوگیری کرد.اســتاندار لرســتان گفت: با خســارتی که در سیل 
پلدختر متحمل شــدیم می شــد دو سد مانند سد معشوره ســاخت؛ بنابراین احداث این سد توجیه 
فنی، اقتصادی و اجتماعی داشــته و باید وقت گذاشته شــود.وی ادامه داد: من مصمم هستم که به 
همراه نمایندگان تمام وقت خود را صرف این جور کارها کنیم و به سرعت از حاشیه هایی که قبلا در 
استان بوده دور شویم و صرفا به منافع مردم توجه و از حاشیه هایی که مردم را آزرده خاطر می کند 
اجتناب کنیم.اســتاندار لرستان خاطرنشان کرد: با وجود اینکه این سد در کانونی قرار گرفته که هم 
شهرستان های سلسله، دلفان، خرم آباد و چگنی هم استفاده می کنند، اما نیاز آنی و فوری شهرستان 
کوهدشــت است و بخش عمده ای از آب سد به کوهدشــت می رود که برای آب شرب، کشاورزی و 
تبدیل اراضی کشاورزی دیم به آبی استفاده می شود.شاهرخی اضافه کرد: آب به اندازه کافی در این 
سد جمع خواهد شــد و می توان در شهرستان های دیگر استفاده کرد و چیزی که مهم بوده سرعت 
ساخت است.استاندار بیان کرد: سد برکات بسیار زیادی برای مناطق پایین دست و بالادست سد دارد؛ 
دریاچه ای که به واسطه این سد ایجاد می شود، برای روستاها از نظر کشاورزی و گردشگری منفعت 
خواهد داشت؛ با ایجاد ســایت های گردشگری، ورزش های آبی، تفرجگاه ها و اقامتگاه ها در مجاورت 

مخزن سد، می توان پذیرای گردشگران داخلی و خارجی بود.

صادرات روغن کنجد آزاد شد
گمرک ایران با صدور بخشــنامه ای صادرات روغــن کنجد را آزاد کرد.به 
گزارش ایســنا،   علی اکبر شامانی - مدیرکل دفتر صادرات گمرک ایران 
- با صدور بخشنامه ای صادرات روغن کنجد را پس از تایید ماهیت کالا با 
رعایت سایر قوانین ومقررات مربوطه بلامانع دانست.وی در این بخشنامه 
عنوان کــرد که مراتب به کلیه واحدها و گمرکات اجرایی تابعه ابلاغ و بر 

حسن اجرای آن نظارت مستمر معمول دارند.

ایسنا/لرســتان مدیرعامل شــرکت توزیع برق لرســتان آخرین وضعیت 
برق رســانی به کارخانه آهک هیدراته شهرســتان پلدختر را تشریح کرد.

مهران امیری در گفت وگو با خبرنگار ایسنا گفت: تامین برق کارخانه آهک 
هیدراته پلدختر در مسیری به طول ۴۲ کیلومتر و با شــبکه دومداره ۲۰ 
کیلوولت فشــارقوی توسط شرکت توزیع برق استان لرستان درحال اجرا 
اســت.وی بیان کرد: برق رســانی به این پروژه که از مصوبات سفر  رئیس 
جمهور شــهید آیت الله رئیسی به اســتان لرســتان در سال ۱۴۰۰ بود، 
پیشــرفت فیزیکی ۷۵ درصدی داشته و تا اواخر آبان ماه امسال افتتاح 
و به  بهره برداری خواهد رسید.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان 

لرســتان تصریح کرد: با بهره برداری از این طرح، مشکل تامین برق 
کارخانه آهک مرتفع شــده و این کارخانه می تواند شروع به تولید 
کند.امیری اظهار کرد: بر اســاس پیــش بینی ها این کارخانه به ۷ 
مگاوات برق نیاز دارد، که در حال حاضر درخواســت ۴.۹ مگاوات 

برق از شــرکت توزیع برق استان شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اســتان لرســتان با بیان اینکه برای 
تکمیل برق رسانی به این پروژه  ۹۰ تن سیم آلومینیوم نیاز داریم، 
افزود: اعتباری که در مصوبه ســفر رئیس جمهور در سال ۱۴۰۰ به 

اســتان پیش بینی شده حدود ۳۲میلیارد تومان است.

ایسنا/سیســتان و بلوچســتان عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی امروز به 
سیستان و بلوچستان ســفر کرد.همتی در بدو ورود به فرودگاه زاهدان مورد استقبال 
استاندار و دیگر مسئولین استانی قرار گرفت.بازدید از انبارهای گمرک زاهدان، دیدار با 
نماینده ولی فقیه در اســتان، شرکت در جلسه شورای هماهنگی بانک ها از برنامه های 
جمعه ۱۸ آبان، وزیر اقتصاد و دارایی به اســتان است.همچنین همتی قرار است امروز 

جلسه ای نیز با فعالان اقتصادی استان داشته باشد.

با 

مصوبه جلسه هیات دولت، مجوز شماره گذاری خودروهای یورو چهار ایران خودرو دیزل با فیلتر جاذب ذرات دوده DDD صادر شد.به گزارش 
ایسنا به نقل از ایران خودرو با محدودیت های اعمال شده از ابتدای سال ۱۴۰۳، ایران خودرو دیزل با مشکلات زیادی در مسیر تولید و فروش 
محصولات خود مواجه بود که با مساعدت های سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان ملی استاندارد، این مشکلات مرتفع شد و بر همین 
اســاس، این شرکت می تواند نسبت به تولید و فروش محصولات خود با استاندارد آلایندگی یورو چهار و فیلتر جاذب ذرات دوده DPF به 
مدت مشخص اقدام کند.ایران خودرو دیزل برنامه های بهبود متعددی را برای ارتقای سطح آلایندگی محصولات تولیدی خود به یورو پنج 

تعریف کرده که بر این پایه، به زودی تمام محصولات این شرکت با این استاندارد تولید خواهند شد.رفع محدودیت شماره گذاری محصولات، رونق تولید و تسریع در تحویل محصولات به 
مشتریان را به همراه خواهد داشت و زمینه لازم برای اجرای برنامه های توسعه ای را نیز فراهم می کند.با تصویب هیات دولت در جلسه چهارشنبه ۱۶ آبان ماه، بخشی از خودروهای شرکت 

ایران خودرو دیزل که به دلیل عدم صدور مجوز شماره گذاری در پارکینگ ها متوقف بودند، تعیین تکلیف شده و به زودی تحویل مشتریان می شوند.

سفر وزیر امور اقتصادی و دارایی به 
سیستان و بلوچستان

ازسرگیری شماره گذاری خودروهای یورو ۴ 
ایران خودرو دیزل

آخرین وضعیت برق رسانی به کارخانه آهک هیدراته شهرستان پلدختر
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محققان روشــی یافته اند تا آب آلوده را با حذف اوره به ســوخت 
پاک تبدیل کنند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اینترستینگ 
انجینرینگ، محققان انستیتو ورسستر پلی تکنیک)WPI( ماده ای 
ابداع کرده اند که اوره را از آب حذف می کند و پتانسیل تبدیل آن 
بــه گاز هیدروژن را دارد به این ترتیب می توان نه تنها آب آلوده را 
پاکسازی بلکه هیدروژن نیز تولید کرد.اوره یک کود کشاورزی غنی 
از نیتروژن اســت و البته یکی از محصولات فرعی متابولیسم بدن 
انســان نیز به شمار می رود که وجود آن در آب چالش های محیط 
زیستی را ایجاد می کند. تخلیه آب فاضلاب و روان آب های مربوط 
به آبیاری کشــاورزی مملو از اوره هستند که منجر به جلبک های 
خطرناک و ایجاد مناطق مرده بدون اکسیژن می شود. به عبارت دیگر 
این ماده تاثیری منفی روی محیط های آبی و سلامت انسان دارد.با 
این وجود اوره ویژگی خاصی دارد که شــامل حلالیت زیاد در آب و 
هیدروژن انبوه است. به همین دلیل یک گزینه احتمالی برای ذخیره 
تولید هیدروژن به حساب می آید.نقاط ضعف مربوط به استفاده از 
اوره برای تولید هیدروژن شامل نبود الکتروکاتالیست های کارآمد و 
 WPI ارزانی اســت که به جای آب، اوره را اکسیده می کند. محققان
با ایجاد الکتروکاتالیست های ساخته شده از اتم های نیکل و کبالت 
و ســاختار الکترونیک خاص این چالش را برطرف کردند.محققان 
در پژوهش خود روی اکســیدها و هیدروکسیدهای همگن نیکل و 
کبالت تمرکز کردند و متوجه شــدند ایجاد ساختارهای الکترونیک 
برای ارتقای فعالیت الکتروشــیمیایی و گزینش اکسیداسیون اوره 
کارآمد است.این تنظیمات الکترونیکی، عاملی محوری برای بهبود 
انتخاب اکسیداسیون اوره است، زیرا محققان طی پژوهش مشاهده 
کردند که ظرفیت نیکل بالاتر، در واقع به تولید یک واکنش ســریع 
بــا خروجی جریــان الکتریکی قوی کمک می کنــد. با این وجود 
قسمت مهمی از جریان برق از اکسیداسیون ناخواسته آب به وجود 
آمده بود.شبیه ســازی های رایانشی نیز از یافته های آزمایشگاهی 
پشتیبانی کردند. همین امر نشان می دهد ترکیب همگن اکسیدهاو 
هیدروکسیدهای نیکل و کبالبت، توزیع دوباره الکترون ها را تسهیل 
می کند و کاتالیست ها برای برقراری پیوند بین اوره و مولکول های 
آب را بهبود می بخشد.کاربردهای این دستاورد بسیار وسیع است. 
اوره یک کود نیتروژنی و افزودنی مهم است که به طور تجاری تولید 
می شود. یافته های محققان شیوه تولید این ماده و همچنین تولید 
کارآمد سوخت هیدروژن از جریان های دورریز را دگرگون می کند.

با حذف اوره؛

آب آلوده به سوخت تبدیل 
می شود

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

ی از هر دری خ�ب

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

نور ایده   ها!!

خودروی عجیب و غریب شرکت رنو
مورفوز نام جدیدترین تردســتی شــرکت فرانسوی رنو اســت که همه را به تحسین و تعجب واداشته اســت. رنو با رونمایی از اخرین محصول ... مورفوز 
)Morphoz( نام جدیدترین تردستی شرکت فرانسوی رنو است که همه را به تحسین و تعجب واداشته است. رنو با رونمایی از اخرین محصول مفهومی خود 
که شاسی بلندی برقی، خودران و ۵ نفره است، راه و رسم آینده خود در بازار خودرو را نشان داد. این خودرو در کنار همه مزایا، قادر است در مواقع ضرور از 
نظرَ طول بدنه تا ۴۰ سانتی متر افزایش یافته و فضای بزرگتری را در اختیار سرنشینان قرار دهد.اگر تصور می کنید بهم خوردن برگزاری موتور شو ژنو ۲۰۲۰ 
باعث می شود تا خودروسازان بزرگی نظیر رنو بی خیال برنامه های بزرگ خود شوند، سخت در اشتباهید چون دقیقا در همین لحظه که مشغول نگارش این 
گزارش هستیم، این شرکت فرانسوی از خودرو تازه خود رونمایی می کند. مورفوز که در نمای جلو طرحی رئال و قدرتمند و در نمای عقب ظاهری نامتعارف 
اما جذاب دارد، آخرین دستاورد تیم طراح گروه رنو به رهبری لورنس ون دن آکر است. خودرویی برقی، خودران و پیشرفته که به آخرین نسل باتری های 

لیتیوم یونی و موتورهای برقی مجهز بوده و کیفیت ساخت آن همپای محصولات برجسته بازار برقی هاست.

بهام ز ا مارات در هاله ای ا بر ا حضور آزمــون برا

پیشنهاد

چهره روز

کتاب شکوفه های عناب
شکوفه های عناب جدیدترین اثر نویسنده موفق ایرانی 
رضا جولایی اســت که مانند دو رمان قبلی وی، کتاب 
ســوءقصد به ذات همایونی و کتاب یک پرونده کهنه، 
موضوعی تاریخی  تخیلی دارد. وقایع این کتاب که در 
دوران مشروطه و به توپ بستن مجلس و رخ می دهد، 
از زبان چهار شــخصیت و راوی متفاوت بیان می شود: 
یک قــزاق ایرانی، یک عکاس و تاجر ایرانی، یک قزاق 
روس و یــک زن. که هر کدام بــا لحن و بیانی خاص 
داســتان خود را شــرح می دهند و به تنــاوب روایت 
بعضی از اتفاقات واقعی، گذشــته و حال و فرجام این 
شخصیت ها نیز مشــخص می شود. شکوفه های عناب 
داستان آدم هایی اســت که گرچه راه خیانت، کینه و 
انتقام گیری را در پیش گرفته اند، اما دســت روزگار از 
آن ها غافل نشده و در بزنگاه زندگی آنها را اسیر و پشیمان می کند. داستانی است که گاه به خاطر 
پرداختن به عشق و دوستی، لطیف و گاه به خاطر توصیف جنبه های تاریک و شر وجودی انسان تلخ 
و دردناک است. مطالعه این کتاب را به علاقه مندان رمان تاریخی و البته داستان های ایرانی پیشنهاد 
می کنم. دو روز تو خونه موندم. فقط نوشیدم. اون قد نوشیدم تا بالا می آوردم. سروپام غرق کثافت 
بود. مبهوت بودم و اندوه زده. اما نوشیدن هم منو آروم نمی کرد. درد جنون به جونم افتاده بود؛ فقط 
باید رگامو وا می کردم تا هر چی کثافت و اندوه تو تنمه بریزه بیرون اما جرئتشو نداشتم روز اول عید، 
کوچه و خیابان ها خالی بود. احساس دلتنگی به سراغم آمد. انگارانگار چه؟ آن تنهایی را نمی توانم 
توصیف کنم. شاید اگر در چنین روزی روی سکوی دُکان شبکوب زده ای بنشینی و یک سو کوه های 
سفیدپوش را ببینی و سوی دیگر غباری را که از کویر برخاسته و آرزو کنی که یک نفر پیدا شود و 

به تو دشنام دهد، فقط دشنام دهد تا بفهمی تنها نیستی، خواهی فهمید چه می گویم.

جیسون استاتهام
بازیگر، تهیه کننده، ورزشــکار و صداپیشــه مشهور 
بریتانیایــی اســت. او را بیشــتر به خاطــر بازی در 
فیلم های اکشــن به یــاد می آوریم. ایــن بازیگر ۵۰ 
ســاله به ورزش های رزمی کاراته، کیک بوکســینگ 
و وینگ چون کونگ فو و ووشــو تســلط کامل دارد 
و به همین دلیل به طــور معمول صحنه های رزمی 
فیلم هایش را خودش بازی می کند. وی به مدت ۱۲ 
سال عضو تیم شــیرجه بریتانیا بوده  است. او قبل از 
بازیگری فروشــندگی بازار ســیاه را نیز تجربه کرده 
اســت و فعالیت هایی را به عنوان مدل داشته است. 
از سری فیلم های اکشن او می توان به سری فیلم های 
»مامور انتقال« اشاره کرد. جیسون استاتهام  راده ۲6 
ژوییه( بازیگر انگلیسی است. او برای بازی در فیلم های 
اکشن-هیجانی و ایفای شخصیت های سرسخت، هاردبویلد و خشن شهرت دارد.او به ورزش های 
رزمی کاراته، کیک بوکســینگ و وینگ چون کونگ فو تسلط دارد و به طور معمول صحنه های 
رزمی را خود ایفای نقش می کند.ســتاتهام عضو گروه بازیگران مجموعه فیلم های بی مصرف ها و 
سریع و خشن است. نقش های او به دلیل نداشتن عمق و تنوع مورد انتقاد قرار گرفته است، اما او 
به دلیل یکی از پیشگامان تجدید حیات فیلم های اکشن در طول دهه های ۲۰۰۰ و ۲۰۱۰ مورد 
تحسین قرار گرفته است.بر اساس گزارشــی از بی بی سی نیوز، حرفه سینمایی او از سال ۲۰۰۲ 
تا ۲۰۱۷ حدود ۱۵ میلیارد دلار )۱۱ میلیارد پوند( فروش بلیت داشته اســت،که او را به یکی از 
پول سازترین ستارگان این صنعت تبدیل کرده اســت.بر اساس گزارش وبگاه نقد و بررسی راتن 
تومیتوز، تحسین شده ترین فیلم های اســتاتهام از سوی منتقدان عبارتند از: جاسوس )۲۰۱۵(، 
خشمگین ۷ )۲۰۱۵(، دزدی بانک )۲۰۰۸(، ضامن، قنداق و دو لوله تفنگ شلیک شده )۱۹۹۸(، 

قاپ زنی )۲۰۰۰( و کسب وکار ایتالیایی )۲۰۰۳(

فرهنگ

یافته هــای مطالعــات محققــان پژوهشــگاه ملــی 
اقیانوس شناســی و علــوم جوی ایران نشــان می دهد 
 پلاســتیک های خُرد یــا میکروپلاســتیک ها در تمام 
نقــاط مورد مطالعــه رودخانه های منتهــی به جنوب 
 دریــای خزر وجود دارد.به گــزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از پژوهشــگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی، 
احمد منبوهی، رئیس ایستگاه اقیانوس شناسی دریای 
خزر)نوشــهر( با بیان این مطلب که  میکروپلاستیک ها 
یا پلاســتیک های خُرد به عنوان فراگیرترین زباله های 
دریایــی، ذرات پلاســتیکی  کوچک با قطــر کمتر از 
۵ میلی  متر بوده و منشــأ اولیــه و ثانویه دارند، گفت: 
میکروپلاستیک های اولیه  در اندازه میکرومتری تولید 
می شــوند و مانند موادی که در محصــولات مراقبت 
شخصی و آرایشی  استفاده می شود. میکروپلاستیک های ثانویه نیز با تجزیه پلاستیک های بزرگ تر 
تولید می شوند.  وی به طبقه بندی متفاوت میکروپلاستیک ها اشاره کرد و گفت: میکروپلاستیک ها 
بر اساس شکل،  اندازه، رنگ، نوع پلیمر و مورفولوژی به دسته های مختلفی طبقه بندی می شوند 
و با افزایش  ســطح میکروپلاستیک، امکان جذب آلاینده هایی مانند هیدروکربن های آروماتیک 
چندحلقه  ای/  PAHs  و مواد دارویی روی ســطوح آبگریز میکروپلاستیک ها افزایش پیدا می کند.  
عضو هیات علمی پژوهشــگاه ملی اقیانوس شناســی و علوم جوی ضمن بیان ارتباط انسان ها با 
محیط های آب شیرین مانند رودخانه ها در ادامه افزود:  رودخانه ها نقش مهمی در انتقال پلاستیک 
به محیط های دریایی دارند و برآورد می شود سالانه ۸  دهم تا ۲.۷ میلیون تن پلاستیک از طریق 
رودخانه ها به دریاها و اقیانوس های جهان وارد شــود. منبوهی افزود: رودخانه ها حدود ۸۰ درصد 
از زباله های پلاستیکی را وارد اقیانوس های جهان می کنند.  همچنین تجمع میکروپلاستیک ها در 
رسوبات رودخانه منجر به تشکیل کانون های میکروپلاستیک  می شود و این نقاط به عنوان منبع 

ثانویه برای میکروپلاستیک های رودخانه ای در نظر گرفته می شوند. 

یافته جدید محققان پژوهشگاه اقیانوس شناسی؛
وجود میکروپلاستیک ها در رودخانه های منتهی به 

جنوب  دریای خزر

رسانه ایتالیایی خبر داد سردار آزمون به دلیل آسیب دیدگی در دیدار برابر هنگ کنگ غایب بود و به همین دلیل احتمالا برابر امارات نیز به میدان نرود.به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال 
ایران فردا )سه شنبه( در آخرین دیدارش در مرحله گروهی جام ملت های آسیا به دیدار امارات می رود. ایران با یک تساوی در این دیدار نیز صعودش را به عنوان تیم نخست گروه به دور 
بعدی قطعی خواهد کرد.کوریره دلواســپورت در گزارشــی به ارزیابی وضعیت سردار آزمون پرداخت و نوشت: »سردار آزمون به دلیل مشکل عضلانی و به خصوص فشار بر عضلاتش، بین 
زمین و سالن بدنسازی در رفت وآمد است و شرایطش را مدیریت می کند. به همین دلیل مقابل هنگ کنگ بازی نکرد و مطمئن نیست که فردا بتواند مقابل امارات به میدان برود؛ آن هم 

در شرایطی که ایران قبلًا صعودش را به دور بعدی قطعی کرده است.
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رونالدو، ناراحت از ترک عادت
کریستیانو رونالدو از ناکامی در گلزنی برای النصر در دیدارهای اخیرش ناراحت است. به گزارش ایسنا، النصر در هفته دهم رقابت های 

فوتبال لیگ حرفه ای عربستان به مصاف الریاض رفت و در این بازی توانست با یک گل به پیروزی برسد تا سه امتیاز ارزشمند را به 
دست آورد. تک گل النصر را در این بازی سادیو مانه به ثمر رساند. کریستیانو رونالدو در این بازی در ترکیب اصلی النصر به میدان 
رفت اما برای سومین بازی پیاپی در لیگ عربستان موفق به گلزنی نشد. روزنامه الشرق الاوسط عربستان بعد از بازی نوشت: رونالدو 

ترک عادت کرد. او معمولا بعد از پیروزی به طرف هواداران النصر می رفت و با آنها به شادی می پرداخت و به احساسات هواداران پاسخ 
می داد. اما این  بازیکن پرتغالی بعد از بازی با الریاض در حالی که ناراحت به نظر می رسید زمین بازی را ترک کرد و به رختکن رفت. 
رونالدو از اینکه در گلزنی ناکام است ناراحت به نظر می رسد. او برای سومین بازی پیاپی از گلزنی در لیگ عربستان بازماند. رونالدو در 

فصل جاری ۱۵ بازی با پیراهن النصر در رقابت های مختلف انجام داده که نتیجه آن ۱۰ گل و سه پاس گل بوده است. در روزهای اخیر 
گمانه زنی ها درباره جدایی این بازیکن پرتغالی از النصر و حضورش در الهلال زیاد بوده است.

ورزشی
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